

U S T A W A

z dnia 4 kwietnia 2025 r.

o zmianie ustawy o świadczeniach opieki zdrowotnej finansowanych ze środków publicznych oraz niektórych innych ustaw¹⁾

Art. 1. W ustawie z dnia 27 sierpnia 2004 r. o świadczeniach opieki zdrowotnej finansowanych ze środków publicznych (Dz. U. z 2024 r. poz. 146, z późn. zm.²⁾) wprowadza się następujące zmiany:

- 1) art. 79 i art. 79a otrzymują brzmienie:

„Art. 79. 1. Składka na ubezpieczenie zdrowotne wynosi 9 % podstawy wymiaru składki, z zastrzeżeniem art. 79a, art. 79b, art. 80 i art. 82.

2. Składka jest miesięczna i niepodzielna, z zastrzeżeniem art. 79a, art. 79b oraz art. 81 ust. 2hd i 2hh.

Art. 79a. Składka na ubezpieczenie zdrowotne osób prowadzących działalność pozarolniczą, o których mowa w art. 8 ust. 6 pkt 1, 3, 4 i 5 ustawy z dnia 13 października 1998 r. o systemie ubezpieczeń społecznych oraz art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 6 marca 2018 r. – Prawo przedsiębiorców, opłacających podatek dochodowy na zasadach określonych w art. 27, art. 30c lub art. 30ca ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych, wynosi:

- 1) 9 % podstawy wymiaru składki, o której mowa w art. 81 ust. 2ha pkt 1;
- 2) 4,9 % podstawy wymiaru składki, o której mowa w art. 81 ust. 2ha pkt 2 i ust. 2hd.”;

- 2) po art. 79a dodaje się art. 79b w brzmieniu:

„Art. 79b. Składka na ubezpieczenie zdrowotne osób prowadzących działalność pozarolniczą, o których mowa w art. 8 ust. 6 pkt 1, 3, 4 i 5 ustawy z dnia 13 października 1998 r. o systemie ubezpieczeń społecznych oraz art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 6 marca 2018 r. – Prawo przedsiębiorców, które stosują

¹⁾ Niniejszą ustawą zmienia się ustawy: ustawę z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych, ustawę z dnia 13 października 1998 r. o systemie ubezpieczeń społecznych oraz ustawę z dnia 20 listopada 1998 r. o zryczałtowanym podatku dochodowym od niektórych przychodów osiąganych przez osoby fizyczne.

²⁾ Zmiany tekstu jednolitego wymienionej ustawy zostały ogłoszone w Dz. U. z 2024 r. poz. 858, 1222, 1593, 1615 i 1915 oraz z 2025 r. poz. 129 i 304.

opodatkowanie w formie ryczałtu od przychodów ewidencjonowanych zgodnie z przepisami ustawy z dnia 20 listopada 1998 r. o zryczałtowanym podatku dochodowym od niektórych przychodów osiąganych przez osoby fizyczne (Dz. U. z 2024 r. poz. 776, 863 i 1593), wynosi:

- 1) 9 % podstawy wymiaru składki, o której mowa w art. 81 ust. 2hf pkt 1 i ust. 2hk w zakresie obejmującym część składki obliczaną zgodnie z art. 81 ust. 2hf pkt 1;
- 2) 3,5 % podstawy wymiaru składki, o której mowa w art. 81 ust. 2hf pkt 2, ust. 2hh i ust. 2hk w zakresie obejmującym część składki obliczaną od przychodu, o którym mowa w art. 81 ust. 2hl.”;
- 3) w art. 81:
 - a) uchyla się ust. 2,
 - b) uchyla się ust. 2b–2c,
 - c) uchyla się ust. 2d–2f,
 - d) uchyla się ust. 2g,
 - e) uchyla się ust. 2h,
 - f) po ust. 2h dodaje się ust. 2ha–2hl w brzmieniu:

„2ha. Podstawę wymiaru miesięcznej składki na ubezpieczenie zdrowotne osób prowadzących działalność pozarolniczą, o których mowa w art. 8 ust. 6 pkt 1, 3, 4 i 5 ustawy z dnia 13 października 1998 r. o systemie ubezpieczeń społecznych oraz art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 6 marca 2018 r. – Prawo przedsiębiorców, opłacających podatek dochodowy na zasadach określonych w art. 27, art. 30c lub art. 30ca ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych, stanowi:

- 1) kwota odpowiadająca 75 % minimalnego wynagrodzenia obowiązującego w pierwszym dniu roku kalendarzowego oraz
- 2) nadwyżka dochodu z działalności gospodarczej ponad kwotę odpowiadającą iloczynowi liczby miesięcy podlegania ubezpieczeniu zdrowotnemu z tytułu prowadzonej działalności pozarolniczej od początku roku kalendarzowego i półtorakrotności przeciętnego miesięcznego wynagrodzenia w sektorze przedsiębiorstw w czwartym kwartale roku poprzedniego, włącznie z wypłatami z zysku, ogłaszanego przez Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego w Dzienniku Urzędowym Rzeczypospolitej Polskiej „Monitor Polski”.

2hb. Dochód z działalności gospodarczej, o którym mowa w ust. 2ha pkt 2, uzyskany w miesiącu, za który jest opłacana składka na ubezpieczenie zdrowotne, ustala się w następujący sposób:

- 1) dochód za dany miesiąc ustala się jako różnicę między sumą przychodów w rozumieniu ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych, osiągniętych od początku roku, a sumą kosztów uzyskania tych przychodów w rozumieniu ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych, poniesionych od początku roku;
- 2) dochód ustalony w sposób, o którym mowa w pkt 1, jest pomniejszany o sumę składek na ubezpieczenia emerytalne, rentowe, chorobowe i wypadkowe, zapłaconych od początku roku kalendarzowego, jeżeli nie zostały zaliczone do kosztów uzyskania przychodów;
- 3) przy ustalaniu dochodu, o którym mowa w pkt 1, stosuje się przepisy art. 24 ust. 1 i ust. 2 zdanie pierwsze ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych oraz uwzględnia się przepisy art. 14c oraz art. 22 ust. 4a i 4b tej ustawy, przy czym w przypadku osób prowadzących podatkową księgę przychodów i rozchodów przy ustalaniu tego dochodu uwzględnia się przepis art. 44 ust. 2 zdanie drugie ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych.

2hc. Składkę na ubezpieczenie zdrowotne obliczoną od podstawy wymiaru, o której mowa w ust. 2ha pkt 2, pomniejsza się o sumę składek na ubezpieczenie zdrowotne zapłaconych od podstawy wymiaru ustalonej zgodnie z ust. 2ha pkt 2 od początku roku kalendarzowego.

2hd. Roczną podstawę wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne osób obliczających miesięczną składkę na ubezpieczenie zdrowotne zgodnie z ust. 2ha pkt 2 stanowi dochód z działalności gospodarczej ustalony za dany rok kalendarzowy jako różnica między osiągniętymi przychodami w rozumieniu ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych a poniesionymi kosztami uzyskania tych przychodów w rozumieniu tej ustawy, z uwzględnieniem przepisów art. 14c, art. 22 ust. 4a i 4b oraz art. 24 ust. 1 i ust. 2 zdanie pierwsze ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych, pomniejszony o kwotę opłaconych w tym roku składek na ubezpieczenia emerytalne, rentowe, chorobowe i wypadkowe, jeżeli nie

zostały zaliczone do kosztów uzyskania przychodów, stanowiący nadwyżkę ponad kwotę odpowiadającą iloczynowi liczby miesięcy podlegania ubezpieczeniu zdrowotnemu z tytułu prowadzonej działalności pozarolniczej w danym roku kalendarzowym oraz półtorakrotności przeciętnego miesięcznego wynagrodzenia w sektorze przedsiębiorstw w czwartym kwartale roku poprzedniego, włącznie z wypłatami z zysku, ogłaszanego przez Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego w Dzienniku Urzędowym Rzeczypospolitej Polskiej „Monitor Polski”.

2he. Roczne rozliczenie składki na ubezpieczenie zdrowotne osób, o których mowa w ust. 2hd, nie dotyczy miesięcznych składek obliczonych w danym roku kalendarzowym zgodnie z ust. 2ha pkt 1.

2hf. Podstawę wymiaru miesięcznej składki na ubezpieczenie zdrowotne osób prowadzących działalność pozarolniczą, o których mowa w art. 8 ust. 6 pkt 1, 3, 4 i 5 ustawy z dnia 13 października 1998 r. o systemie ubezpieczeń społecznych oraz art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 6 marca 2018 r. – Prawo przedsiębiorców, które stosują opodatkowanie w formie ryczałtu od przychodów ewidencjonowanych zgodnie z przepisami ustawy z dnia 20 listopada 1998 r. o zryczałtowanym podatku dochodowym od niektórych przychodów osiąganych przez osoby fizyczne, stanowi:

- 1) kwota odpowiadająca 75 % minimalnego wynagrodzenia obowiązującego w pierwszym dniu roku kalendarzowego oraz
- 2) nadwyżka przychodu z działalności gospodarczej w rozumieniu ustawy z dnia 20 listopada 1998 r. o zryczałtowanym podatku dochodowym od niektórych przychodów osiąganych przez osoby fizyczne, osiągnięta od początku roku, z uwzględnieniem art. 6 ust. 1g tej ustawy, ponad kwotę odpowiadającą iloczynowi liczby miesięcy podlegania ubezpieczeniu zdrowotnemu z tytułu prowadzonej działalności pozarolniczej od początku roku kalendarzowego i trzykrotności przeciętnego miesięcznego wynagrodzenia w sektorze przedsiębiorstw w czwartym kwartale roku poprzedniego, włącznie z wypłatami z zysku, ogłaszanego przez Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego w Dzienniku Urzędowym Rzeczypospolitej Polskiej „Monitor Polski”.

2hg. Składkę na ubezpieczenie zdrowotne obliczoną od podstawy wymiaru, o której mowa w ust. 2hf pkt 2, pomniejsza się o sumę składek na

ubezpieczenie zdrowotne zapłaconych od podstawy wymiaru ustalonej zgodnie z ust. 2hf pkt 2 od początku roku kalendarzowego.

2hh. Roczna podstawę wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne osób obliczających miesięczną składkę na ubezpieczenie zdrowotne zgodnie z ust. 2hf pkt 2 stanowi przychód z działalności gospodarczej w rozumieniu ustawy z dnia 20 listopada 1998 r. o zryczałtowanym podatku dochodowym od niektórych przychodów osiąganych przez osoby fizyczne, osiągnięty w danym roku kalendarzowym, z uwzględnieniem art. 6 ust. 1g tej ustawy, stanowiący nadwyżkę ponad kwotę odpowiadającą iloczynowi liczby miesięcy podlegania ubezpieczeniu zdrowotnemu z tytułu prowadzonej działalności pozarolniczej w roku kalendarzowym i trzykrotności przeciętnego miesięcznego wynagrodzenia w sektorze przedsiębiorstw w czwartym kwartale roku poprzedniego, włącznie z wypłatami z zysku, ogłaszanego przez Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego w Dzienniku Urzędowym Rzeczypospolitej Polskiej „Monitor Polski”.

2hi. Roczne rozliczenie składki na ubezpieczenie zdrowotne osób, o których mowa w ust. 2hh, nie dotyczy miesięcznych składek obliczonych w danym roku kalendarzowym zgodnie z ust. 2hf pkt 1.

2hj. Przychody, o których mowa w ust. 2hf pkt 2 i ust. 2hh, są pomniejszane o kwoty opłaconych składek na ubezpieczenia emerytalne, rentowe, chorobowe i wypadkowe, jeżeli nie zostały zaliczone do kosztów uzyskania przychodów lub odliczone od dochodu na podstawie ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych.

2hk. Ubezpieczony, o którym mowa w ust. 2hh, który w poprzednim roku kalendarzowym prowadził działalność pozarolniczą i przychody z tej działalności były opodatkowane na podstawie art. 27, art. 30c lub art. 30ca ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych lub ryczałtem od przychodów ewidencjonowanych zgodnie z przepisami ustawy z dnia 20 listopada 1998 r. o zryczałtowanym podatku dochodowym od niektórych przychodów osiąganych przez osoby fizyczne, może przy ustalaniu wysokości miesięcznej składki na ubezpieczenie zdrowotne w roku kalendarzowym przyjąć kwotę odpowiadającą sumie części składki obliczonej zgodnie z ust. 2hf pkt 1 oraz części składki obliczonej od podstawy wymiaru odpowiadającej $\frac{1}{12}$ iloczynu przychodów uzyskanych w poprzednim roku

kalendarzowym i ilorazu liczby dni przypadających w poprzednim roku kalendarzowym oraz liczby dni, w których podlegał ubezpieczeniu zdrowotnemu z tytułu prowadzonej działalności pozarolniczej w poprzednim roku kalendarzowym. Tak ustaloną miesięczną składkę na ubezpieczenie zdrowotne ubezpieczony stosuje przez cały rok kalendarzowy.

2hl. Przychody uzyskane w poprzednim roku kalendarzowym, o których mowa w ust. 2hk, stanowią nadwyżkę ponad kwotę odpowiadającą iloczynowi liczby miesięcy podlegania ubezpieczeniu zdrowotnemu z tytułu prowadzonej działalności pozarolniczej w poprzednim roku kalendarzowym i trzykrotności przeciętnego miesięcznego wynagrodzenia w sektorze przedsiębiorstw w czwartym kwartale tego roku kalendarzowego, włącznie z wypłatami z zysku, ogłaszanego przez Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego w Dzienniku Urzędowym Rzeczypospolitej Polskiej „Monitor Polski”.”,

g) ust. 2i i 2j otrzymują brzmienie:

„2i. W przypadku ubezpieczonego, o którym mowa w ust. 2hd albo 2hh, gdy suma wpłaconych za poszczególne miesiące roku kalendarzowego składek na ubezpieczenie zdrowotne obliczonych zgodnie z ust. 2ha pkt 2, ust. 2hf pkt 2 albo ust. 2hk w zakresie obejmującym część składki wyliczanej na podstawie przychodu, o którym mowa w ust. 2hl, jest wyższa od kwoty ustalonej od rocznej podstawy określonej w ust. 2hd albo 2hh, ubezpieczonemu przysługuje zwrot kwoty stanowiącej różnicę między sumą wpłaconych za poszczególne miesiące roku kalendarzowego składek na ubezpieczenie zdrowotne a kwotą ustaloną od rocznej podstawy określonej w ust. 2hd albo 2hh.

2j. Ubezpieczony, o którym mowa w ust. 2hd albo 2hh, wpłaca kwotę stanowiącą różnicę między kwotą ustaloną od rocznej podstawy określonej w ust. 2hd albo 2hh a sumą składek na ubezpieczenie zdrowotne obliczonych zgodnie z ust. 2ha pkt 2, ust. 2hf pkt 2 albo ust. 2hk, wynikającą ze złożonych dokumentów za poszczególne miesiące roku kalendarzowego.”,

h) ust. 2ka otrzymuje brzmienie:

„2ka. Ubezpieczony, o którym mowa w ust. 2hd lub 2hh, przekazuje roczne rozliczenie składek na ubezpieczenie zdrowotne w dokumencie rozliczeniowym, o którym mowa w ust. 2k.”,

i) ust. 2m otrzymuje brzmienie:

„2m. Zwrot kwoty, o której mowa w ust. 2i, o ile przekracza ona dziesięciokrotność kwoty kosztów upomnienia w postępowaniu egzekucyjnym w administracji, następuje na podstawie wniosku przygotowanego przez Zakład Ubezpieczeń Społecznych na profilu informacyjnym utworzonym w systemie teleinformatycznym udostępnionym przez Zakład Ubezpieczeń Społecznych po złożeniu rozliczenia rocznego przez płatnika składek. Wniosek składany jest wyłącznie w formie dokumentu elektronicznego opatrzonego kwalifikowanym podpisem elektronicznym, podpisem zaufanym, podpisem osobistym albo wykorzystując sposób potwierdzania pochodzenia oraz integralności danych udostępniony bezpłatnie przez Zakład Ubezpieczeń Społecznych w systemie teleinformatycznym.”,

j) w ust. 2p pkt 2 otrzymuje brzmienie:

„2) informację o rocznym dochodzie – w przypadku ubezpieczonego, o którym mowa w ust. 2hd, a w przypadku ubezpieczonego, o którym mowa w ust. 2hh – informację o rocznym przychodzie;”,

k) ust. 2q i 2qa otrzymują brzmienie:

„2q. Zakład Ubezpieczeń Społecznych dokonuje zwrotu kwoty, o której mowa w ust. 2i, o ile przekracza ona dziesięciokrotność kwoty kosztów upomnienia w postępowaniu egzekucyjnym w administracji, pod warunkiem braku zaległości na koncie płatnika składek z tytułu składek pobieranych przez Zakład Ubezpieczeń Społecznych lub zaległości z tytułu nienależnie pobranych świadczeń z ubezpieczeń społecznych, do zwrotu których został zobowiązany płatnik składek, oraz złożenia wniosku najpóźniej w terminie, o którym mowa w ust. 2n. W przypadku wystąpienia zaległości z tytułu składek lub nienależnie pobranych świadczeń z ubezpieczeń społecznych, do zwrotu których został zobowiązany płatnik składek, kwota zwrotu podlega zaliczeniu na poczet tych zaległości.

2qa. W przypadku niezłożenia wniosku w terminie, o którym mowa w ust. 2n, albo gdy wniosek złożony w tym terminie dotyczy kwoty, która nie przekracza dziesięciokrotności kwoty kosztów upomnienia w postępowaniu egzekucyjnym w administracji, przy jednoczesnym braku zaległości z tytułu składek lub nienależnie pobranych świadczeń z ubezpieczeń społecznych, do zwrotu których został zobowiązany płatnik składek, kwota zwrotu podlega rozliczeniu na koncie płatnika składek do końca roku, w którym upływa termin

na złożenie zeznania, o którym mowa w art. 45 ust. 1 ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych. Do rozliczonej na koncie płatnika kwoty zwrotu stosuje się odpowiednio zasady określone w art. 24 ustawy z dnia 13 października 1998 r. o systemie ubezpieczeń społecznych.”,

- l) po ust. 2qa dodaje się ust. 2qb w brzmieniu:

„2qb. W przypadkach, o których mowa w ust. 2qa, Zakład Ubezpieczeń Społecznych pozostawia wniosek bez rozpatrzenia.”,

- m) ust. 2ya–2zb otrzymują brzmienie:

„2ya. Podstawę wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne osób współpracujących z osobami prowadzącymi działalność pozarolniczą oraz osobami, o których mowa w art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 6 marca 2018 r. – Prawo przedsiębiorców, stanowi kwota odpowiadająca 75 % minimalnego wynagrodzenia obowiązującego w pierwszym dniu roku kalendarzowego.

2z. Podstawę wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne osób prowadzących działalność pozarolniczą, o których mowa w art. 8 ust. 6 pkt 1 i 3 ustawy z dnia 13 października 1998 r. o systemie ubezpieczeń społecznych oraz art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 6 marca 2018 r. – Prawo przedsiębiorców, które stosują opodatkowanie w formie karty podatkowej zgodnie z przepisami ustawy z dnia 20 listopada 1998 r. o zryczałtowanym podatku dochodowym od niektórych przychodów osiąganych przez osoby fizyczne, stanowi kwota odpowiadająca 75 % minimalnego wynagrodzenia obowiązującego w pierwszym dniu roku kalendarzowego.

2za. Podstawę wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne pozostałych osób prowadzących działalność pozarolniczą wymienionych w art. 8 ust. 6 ustawy z dnia 13 października 1998 r. o systemie ubezpieczeń społecznych, innych niż wskazane w ust. 2ha, 2hf, 2z i 2zaa, stanowi kwota przeciętnego miesięcznego wynagrodzenia w sektorze przedsiębiorstw w czwartym kwartale roku poprzedniego, włącznie z wypłatami z zysku, ogłaszanego przez Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego w Dzienniku Urzędowym Rzeczypospolitej Polskiej „Monitor Polski”. Składka w nowej wysokości obowiązuje od dnia 1 stycznia do dnia 31 grudnia danego roku kalendarzowego.

2zaa. Do osób prowadzących działalność pozarolniczą, o których mowa w art. 8 ust. 6 pkt 2 ustawy z dnia 13 października 1998 r. o systemie

ubezpieczeń społecznych, które jednocześnie prowadzą inną działalność pozarolniczą wymienioną w art. 8 ust. 6 tej ustawy, opłacających podatek dochodowy z działalności gospodarczej na zasadach określonych w art. 27, art. 30c lub art. 30ca ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych lub na zasadach określonych w ustawie z dnia 20 listopada 1998 r. o zryczałtowanym podatku dochodowym od niektórych przychodów osiąganych przez osoby fizyczne, stosuje się przepisy ust. 2ha, 2hd, 2hf, 2hh i 2hk oraz odpowiednio przepisy art. 82 ust. 2a lub 2b.

2zb. W przypadku gdy Zakład Ubezpieczeń Społecznych po upływie terminu, o którym mowa w ust. 2y, stwierdzi, że należna składka na ubezpieczenie zdrowotne ustalona od rocznej podstawy wymiaru jest wyższa od sumy składek rozliczonych za poszczególne miesiące danego roku kalendarzowego, powstałą różnicę przypisuje się do miesiąca, o którym mowa w ust. 2k.”,

n) w ust. 2zc zdanie pierwsze otrzymuje brzmienie:

„W przypadku gdy ubezpieczony, o którym mowa w ust. 2ha lub 2hf, nie przekaze informacji o miesięcznym dochodzie lub przychodzie z działalności gospodarczej, Zakład Ubezpieczeń Społecznych ustala, z urzędu, za ten miesiąc podstawę wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne w kwocie odpowiadającej 150 % minimalnego wynagrodzenia obowiązującego w pierwszym dniu roku kalendarzowego.”,

o) ust. 2zd–2zf otrzymują brzmienie:

„2zd. Ilekroć w ust. 2ha–2zc jest mowa o przychodach lub kosztach ich uzyskania w rozumieniu ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych lub ustawy z dnia 20 listopada 1998 r. o zryczałtowanym podatku dochodowym od niektórych przychodów osiąganych przez osoby fizyczne, nie uwzględnia się w tych przychodach i kosztach ich uzyskania:

- 1) przychodów osiągniętych i kosztów poniesionych w okresie zawieszenia wykonywania działalności gospodarczej na podstawie przepisów ustawy z dnia 6 marca 2018 r. – Prawo przedsiębiorców, z wyłączeniem przychodów rozliczanych w tym okresie na podstawie art. 14c ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych i kosztów potrąconych w tym okresie na podstawie art. 22 ust. 4a i 4b

ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych;

- 2) przychodów niepodlegających opodatkowaniu podatkiem dochodowym innych niż określone w art. 21 ust. 1 pkt 63a, 63b i 152–154 ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych;
- 3) przychodów, o których mowa w art. 14 ust. 2 pkt 1 i 19 ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych, i kosztów uzyskania przychodów, o których mowa w art. 23 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych;
- 4) przychodów osiągniętych i kosztów poniesionych w miesiącu, w którym ubezpieczony spełniał warunki do zwolnienia z obowiązku opłacania składki na podstawie art. 82 ust. 8–9a.

2ze. Osoba, o której mowa w ust. 2hd, może uwzględnić osiągnięte przychody, o których mowa w art. 14 ust. 2 pkt 1 i 19 ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych, i poniesione koszty uzyskania tych przychodów, o których mowa w art. 23 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych, w rocznej podstawie wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne. Przychody i koszty, o których mowa w zdaniu pierwszym, wykazywane są w dokumencie rozliczeniowym, o którym mowa w ust. 2k, wraz z oświadczeniem o uwzględnieniu tych przychodów i kosztów w rocznej podstawie wymiaru składki na ubezpieczenie zdrowotne.

2zf. Ilekroć w ust. 2ha–2zc jest mowa o składkach na ubezpieczenia emerytalne, rentowe, chorobowe i wypadkowe, nie uwzględnia się w ich kwotach składek opłaconych w miesiącu, w którym ubezpieczony spełniał warunki do zwolnienia z obowiązku opłacania składki na podstawie art. 82 ust. 8–9a.”;

- 4) w art. 82:

- a) ust. 2a–2c otrzymują brzmienie:

„2a. Jeżeli ubezpieczony prowadzi więcej niż jedną działalność pozarolniczą, o której mowa w art. 81 ust. 2ha, składka na ubezpieczenie zdrowotne jest opłacana od sumy dochodów.

2b. Jeżeli ubezpieczony prowadzi więcej niż jedną działalność pozarolniczą, o której mowa w art. 81 ust. 2hf, składka na ubezpieczenie zdrowotne jest opłacana od sumy przychodów.

2c. Ubezpieczony, o którym mowa w art. 81 ust. 2ha, 2hf i 2z, na żądanie Zakładu Ubezpieczeń Społecznych, jest obowiązany przedstawić dokumenty potwierdzające formę opodatkowania obowiązującą tego ubezpieczonego oraz wysokość przychodu, o którym mowa w art. 81 ust. 2hf i 2hh, lub dochodu z działalności pozarolniczej, stanowiącego podstawę wymiaru składki, w terminie 14 dni od dnia doręczenia wezwania. Zakład Ubezpieczeń Społecznych może żądać od ubezpieczonego dokumentów potwierdzających te informacje, jeżeli nie posiada tych informacji i nie może uzyskać do nich dostępu na podstawie odrębnych przepisów albo ma uzasadnione wątpliwości co do poprawności lub kompletności tych informacji.”,

b) ust. 3 i 4 otrzymują brzmienie:

„3. Jeżeli ubezpieczony, o którym mowa w art. 81 ust. 2ha, 2hf, 2z albo 2za, uzyskuje przychody z więcej niż jednego rodzaju działalności określonych w ust. 5, składka na ubezpieczenie zdrowotne jest opłacana odrębnie od każdego rodzaju działalności.

4. Jeżeli ubezpieczony, o którym mowa w art. 81 ust. 2ha, 2hf, 2z albo 2za, uzyskuje przychody z więcej niż jednej spółki w ramach tego samego rodzaju działalności, o której mowa w ust. 5 pkt 1–5, składka na ubezpieczenie zdrowotne jest opłacana odrębnie od każdej prowadzonej spółki.”.

Art. 2. W ustawie z dnia 26 lipca 1991 r. o podatku dochodowym od osób fizycznych (Dz. U. z 2025 r. poz. 163, 340 i 368) wprowadza się następujące zmiany:

1) w art. 23 w ust. 1 pkt 58 otrzymuje brzmienie:

„58) składek na ubezpieczenie zdrowotne;”;

2) w art. 27f:

a) w ust. 2a skreśla się wyrazy „oraz art. 30c ust. 2 pkt 2”,

b) w ust. 9 pkt 2 otrzymuje brzmienie:

„2) składek na ubezpieczenie zdrowotne, o których mowa w ustawie z dnia 27 sierpnia 2004 r. o świadczeniach opieki zdrowotnej finansowanych ze środków publicznych;”;

3) w art. 30c:

a) w ust. 2 uchyla się pkt 2,

- b) uchyla się ust. 2b i 2c,
 - c) w ust. 3 we wprowadzeniu do wyliczenia skreśla się wyrazy „składki na ubezpieczenie zdrowotne, o których mowa w ust. 2 pkt 2,”;
- 4) w art. 30h w ust. 2 pkt 1 otrzymuje brzmienie:
„1) kwoty składek, o których mowa w art. 26 ust. 1 pkt 2 i 2a,”;
- 5) w art. 44 uchyla się ust. 6j.

Art. 3. W ustawie z dnia 13 października 1998 r. o systemie ubezpieczeń społecznych (Dz. U. z 2025 r. poz. 350) wprowadza się następujące zmiany:

- 1) w art. 41 w ust. 3 pkt 5b otrzymuje brzmienie:
„5b) informację o kwocie różnicy między roczną składką na ubezpieczenie zdrowotne a sumą składek na ubezpieczenie zdrowotne za poszczególne miesiące roku kalendarzowego;”;
- 2) w art. 46 w ust. 4 pkt 6aa otrzymuje brzmienie:
„6aa) informację o kwocie różnicy między roczną składką na ubezpieczenie zdrowotne a sumą składek na ubezpieczenie zdrowotne za poszczególne miesiące roku kalendarzowego;”.

Art. 4. W ustawie z dnia 20 listopada 1998 r. o zryczałtowanym podatku dochodowym od niektórych przychodów osiąganych przez osoby fizyczne (Dz. U. z 2024 r. poz. 776, 863 i 1593) wprowadza się następujące zmiany:

- 1) w art. 11:
- a) uchyla się ust. 1a i 1b,
 - b) w ust. 4 we wprowadzeniu do wyliczenia wyrazy „ust. 1, 1a, 2 i 3a” zastępuje się wyrazami „ust. 1, 2 i 3a”;
- 2) w art. 31:
- a) uchyla się ust. 1 i 2,
 - b) w ust. 3 skreśla się wyrazy „ , pomniejszony o składkę na ubezpieczenie zdrowotne, o której mowa w ust. 1,”;
- 3) w art. 52 w ust. 1 uchyla się pkt 3.

Art. 5. Do rozliczenia składek na ubezpieczenie zdrowotne osób, o których mowa w art. 81 ust. 2ha i 2hf ustawy zmienianej w art. 1, należnych za okres do dnia 31 grudnia 2025 r., stosuje się przepisy ustawy zmienianej w art. 1, w brzmieniu dotychczasowym.

Art. 6. 1. Przepisy ustaw zmienianych w art. 2 i art. 4, w brzmieniu nadanym niniejszą ustawą, stosuje się do dochodów (przychodów) uzyskanych od dnia 1 stycznia 2026 r.

2. Do dochodów (przychodów) uzyskanych do dnia 31 grudnia 2025 r. stosuje się przepisy ustaw zmienianych w art. 2 i art. 4, w brzmieniu dotychczasowym.

3. W 2025 r. stosuje się wysokość kwoty składki na ubezpieczenie zdrowotne zaliczanej do kosztów uzyskania przychodów lub odliczanej od dochodu ogłoszonej do końca 2024 r. na podstawie art. 30c ust. 2c ustawy zmienianej w art. 2.

Art. 7. Ustawa wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2026 r., z wyjątkiem art. 2 pkt 3 lit. b, w zakresie art. 30c ust. 2c, oraz art. 6 ust. 2 i 3, które wchodzi w życie z dniem następującym po dniu ogłoszenia.

MARSZAŁEK SEJMU
W/Z

/ – / Piotr Zgorzelski
Wicemarszałek Sejmu